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Чи правильні критерії?
Перебудова, що її 

здійснює наш народ в
усіх сферах суспільного 
життя, прямо торкаєть
ся і такої важливої ланки, 
як народна освіта. С від 
ченням цього є ш ироке 
обговорення документів 
про нову ш колу, щ о ма
ють виняткове значення 
як д л я  вчителів, так і 
викладачів педінституту, 
власне, тих, хто готує 
кадри освітян.

Я кілька років пра
цював у  середній школі, 
д е  по закінченні вузу

викладав історію, і ме
ні знайомі принципи, 
ф орм и та м етоди ор
ганізації роботи учнівсь
кого колективу, зокрема 
методика оцінювання 
знань, умінь та навичок 
школярів. На мою дум 
ку, вона не досконала, 
бо немає чітких крите
ріїв. Прим іром, чому в 
п ’ятибальній системі, 
щ о використовується 
в нашій ццколіі, оцінки 
«1 » , і «2 » , по суті, одна
кові? Чому «З »  малоза- 
охочувальна, майже не

стимулююча учня оцін
ка? Такі ф ункції викону- 
ю т« лиш е два бали —  
«5 »  і «4 » . То  може д о 
цільно), як, скажімо,, в 
Чехословаччині чи в 
НДР^ перейти на іншу

градацію  оцінювання —  
«в ідм інно», «ду ж е  д о б 

р е », «д о б р е », «до ста т
ньо», «'недостатньо»?! 
А дж е  тут, у  цій систе
мі, порівняно з нашою 
п ’ятибальною, на мою 
дум ку, закладено б іль
ше виховних м ожливос
тей, чіткіше - вияскрве
лений принцип (стиму

лю ю чого оволодіння 
ш колярем знань.

О пр іч  того, практика 
нашої ш коли свідчить 
про те, щ о виставляючи 
оцінаку учневі, педагог 
одночасно оЦінює і свою 
роботу1. Таке подвійне 
становище вчителя збе
рігається й понині. Це 
тому, щ о в нас досі не
має точних критеріїв 
оцінки роботи  вчителя 
і школи. Гадаю, варто 
б у ло  б  це врахувати г 
внести як доповнення 
д о  проекту «П олож е ння 
про середню  загально
освітню ш колу». Ц е  
давно на часі.

С. СВОРАК» 
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Співають гори
В ідом у сучасну пісню  

прикарпатських авторів п о . 
ета Степана Пуш кка і 

композитора Богдана Ш ип- 
тура «Співаю ть го р и» вне
сено до  заголовка перш ого 
диска-гіганта популярного 
співака доцента нашого ін . 
ституту Михайла Слиаоцько- 
го і щ е двох колективів 
худож ньої самодіяльності 
вузу —  вокального квар
тету «Л е гін ь » та інструмен
тального ансамблю «Усм іш . 
ка». Платівка видана Все
союзною «ф ірм ою  грамза
пису «М е ло д ія ».

П . БИСТРЕЦЬ.

.1 СВІТ

П Р О ЛЕТА Р І В С ІХ  К Р А ЇН , Є Д Н А Й ТЕ С Я !

Традиції наукового 
співробітни цтва

Нещ одавно закінчила 
свою р о б о ту  V I Всесоюзна 
наукова нарада, присвячена 
проблем ам  термодинаміки 
і технології ф еритів. П р о 
ходила вона в нашому ін
ституті не випадково, адже 
тут протягом  багатьох р о 
ків на кафедрі фізики, яку 
очолю є проф есор П . П . Ки- 
ричок, активно ведуться 
наукові дослідж ення власти
востей ф еритів.

Відкриваючи ф о рум  уче
них країни ректор ін
ституту В. І. Кононенко п ід
креслив актуальність його 
тематики, інаголосив на зр о 
стаючій. р о лі технічного 
прогресу в процесі ле р е б у . 
дови. У  роботі -наради взя
ли  участь провіднії вчеіні 
цієї галузі —  проф есори 
Н. Л . Пахомова, Л . А , Баш- 
ккфов, Г. П. Попов, роботи 
як и » відомі не лиш е в на
шій країні, а й за кордоном . 
Д о по віді, представлені іва- 
нофранкіеськими науковця
ми проф есором  П . П. К и- 
ричмом і старшим науко
вим співробітником О . В. 
Ком сеим , відзначались 
ефективністю  пошумів н о 

вих магнітних матеріалів, 
підвищенням рівня їх яко
сті,

—  Взаємні контакти, —  
зазначає голова комісії по 
термодинаміці і техноло
гії феритів при\ A H  СРСР 
проф есор А ро н Наумович 
М ень, —  дають можливість 
домогтися практичного ви
користання теоретичних р е 
зультатів у  виробництві но
вих матеріалів»

Зрозум іло, учасників на
ради зацікавила практична 
віддача наукових ро зро 
бок, їх зв’язок з виробни
цтвом. О сь щ о  сказав з 
цього прив о ду учеіний з 
Донецька 8 . П. Пащенко: 
«Н а  сьогодніш ній День о д 
на з важливих проблем  в 
умовах (перебудови —  єд
нання науки і виробництва. 
Багато наукових розробок 
п о  феритовій тематиці, які 
ведемо спільно з івано
франківцями, знайшли ши
роке практичне застосу
вання в телебаченні, р а д іо 
техніці. Є  надія, щ о наші 
зв’язки б удуть  п лідно  р о з
виватись і надалі».

г. РИС.

У ПАРТКОМІ
ІНСТИТУТУ

28 вересня ц . р . в ідбуло 
ся  засідання партійного ко
мітету,. на якому р о з гля 
далася питання поліпш ен
ня роботи факультету гро
мадських проф есій  (Ф Г П ) 
інституту в світлі вимог 

перебудови вищої педаго
гічної школи.

Відзначалось, ' зокрема, 
щ о партійні бю ро, декана-

С ти  та кафедри проводять 
певну роботу по  організа
ц ії діяльності Ф Г П , який 
сприяє розвитку ініціативи 
майбутніх учителів, дає їм 
зм огу одерж ати дода ткову 
громадську професію . Д о 
бре налагодж ено роботу, 
д е  керівниками відділень 
С . Пушик, М . ІІІамрай, 
Б. Гаврилів, Л . Уварова, 
Р. Ткачук, X. М ихайлю к, 
Проводились конкурси на 
кращі тексти лекцій та 
кращого лектора. Д іє  ка
бінет Ф Г П .

О днак за останні два 
роки робота Ф Г П  погірш и
лась. В м инулом у році д е . 
канат Ф Г П  (декан М оцю к 
В. Д ,)  не провів набору на 
відділення Ф Г П , тут  також 
відсутній ро зклад їх робо
ти. Н е працює ш кола мо
ло д о го  лектора. Деканати, 
каф едри не планую ть ро

б о ту  викладачів на Ф Г П  в 
Г~ індивідуальні плани, не

' -  контролю ю ть результати і
х ід  такої роботи. Н едостат

ньо здійснюється керів
ництво діяльністю  Ф Г П  з 
боку декана В. Д . М о ц ю - 
ка. Н е  виконує своїх ф унк
цій методична рада при 
Ф Г П .

В обговоренні цього пи
тання взяли участь т.т. В. І.

Кононенко, Ф . Ф . Кости- 
шин, С . В. Домбровський, 
М . М . Яцура, В. Д . М о 
цюк, О . А . Сангулія. Вони 
відзначили, щ о настав час 
докорінно перебудувати 
р о б о ту  Ф Г П  з урахуванням 
сучасних вимог, побажань 

та інтересів студентів. С тр ук 
тура ф акультету громадсь
ких професій має бути 
гнучкою. Каф едри повинні 
надавати дійову допом огу 
викладачам, які здійснюють 
керівництво відділенням и 
Ф Г П ,

У  -  прийнятій постанові 
рекомендовано партбю ро 
факультетів, деканатам, 

комітету ком сом олу, про ф 
комам інституту створити 
належні умови д ля  роботи 
відділень Ф Г П , підібрати 
керівників, уточнити пере
лік  спеціальностей.

Передбачено розробити 
нові робочі плани і про
грами спеціальностей Ф ГП , 
за роботу яких б удуть  від 
повідати кафедри.

Проф ком  інституту б уде  
враховувати роботу ви
кладачів на Ф Г П  при ■ п ід 

битті підсумків соціалі
стичного змагання.

Роботу ш коли м о лодо го  
лектора доручено к о о р ди. 
нувати первинній організа
ції товариства «З на нн я» ін. 
ституту. Члени товариства 
б удуть  займатися п ідго 
товкою м олодих лекторів 
шляхом індивідуального на. 
ставництва.

На засіданні б уло  роз
глянуто р я д  інших питань 
діяльності партійного ко
м ітету інституту.

мистецьких 
образів

Дням и в Івано-Франківсь
кому худож ньом у м узеї від
крилася виставка творів жи
вопису та графіки завіду
ючого кафедрою  образо
творчого мистецтва, крес
лення і праці нашого інсти
туту, члена Спілки худож ни
ків СРСР Михайла П ав лови
ча Ф іго ля . В експозиції, 
що розгорнута з нагоди 

60-річчя від  дня народження 
та 35-річчя творчої праці 
митця, представлено бли 
зько 70 робіт, різних за

На відкритті виставки з 
словами привітання виступи
ли заступник начальника о б 
ласного управління культу
ри Г. В. Вахнован, голова 
Львівської організації С п іл 
ки художників України, за
служ ений діяч мистецтв 
УРСР Й. А . Садовський, ко« 
леги зі Львова та Івано- 
Франківська. Зі  ф . Кецало, 
В. П. Откович, М . П. О тк о - 

вич, О . С . Кримчук, М . В. 
Варення, М . М . Якібчук, а 
також поет С . Г. Пуш ик І 
секретар парткому педін
ституту М ; М . Яцура.

П ро життєвий і творчий 
шлях ю віляра присутнім 
розповів мистецтвознавець 
В'. В. Глинчак.

В. ТЕ О Д О Р О В И Ч .

Повернулася 
майстром

На Всесоюзних студентсь
ких спортивних іграх, щр 
відбувалися в м. Чернів
цях, студентка ІП-го курсу 
ф акультету педагогіки і 
м етодики початкового нав
чання Ніна Вінницька зай
няла п ’яте місце і викона
ла норматив майстра спор
ту  СРСР з спортивного орі
єнтування. Вона, а  також 
студент ІІІ-го  курсу ф ізико- 
математичного факультету 
майстер спорту М ихайло 
СРСР зі спортивного орієн
тування. П . ПО ГРЕБ ЕН Н И К . 

Голова спортклубу іистм- 
туту.

М О Л О Д И Й  ^С П Е Ц ІА Л ІС Т: П ЕР ІО Д  С ТА Н О В Л Е Н Н Я

Здасться, щ е не так дав
но сама б ула  перш оклас
ницею, вчила таблицю  мно
ження, невм іло виводила 
в зошиті слово «м ам а», як 
і вся малеча, з заздрістю  д и 
вилась на старших: «К о ли  
ж { я б у д у  така!». .

Та десять років промай
нули, як день. 1 здійсни
л о с я  дитяче бажання, а по
тім I ц ілко м  серйозна ме
та —  стати вчителькою. 
Те пе р , коли за плечима

роки навчання в інсти
туті, Ганну , Бочковсь- 
ку чекає головне — - утвер
дити себе як педагога. А  
це ой як не простої П о тріб 
ні не тільки всебічні знан
ня, широка ^ерудиція, але 
й вміння знайти стежки д о  
чутливого і розум ного д и 
тячого серця^ ,Чи не тут 
знаходиться камінь сло- 

тикаиня багатьох м олодих 
викладачів! Є над чим за

мислитись ;Ганні: як з р о 
бити цікавим д ля  малюків 
перший урок, як навчити 
лю бові д о  свого м альов
ничого краю, р ідного  У ж 
города, бачити красу дов
кола себе і навіть... слуха
ти  пташ иний спів. Тепрр 
цьому вчити дітлахів і Ган
ні, .їх першій учительці.

На знім ку: Г А Н Н А  Б О Ч- 
ЧОВСЬКА.

Ф о то  В. Мельника.
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П А Р ТІЙ Н Е  Ж И ТТЯ : ЗВІТИ  І ВИБОРИ

■ нпропозиції комуністів
Нинішню звітно-виборну кампанію по праву нази

вають оглядом партійних сил. У  нашому інституті 
вона відзначається активністю  комуністів, їх  уболі
ванням за долю перебудови і здійснення накреслень 
XX VII з’їзду КПРС, рішень Всесоюзної партконферен- 
ЦІТ. На зборах партійних груп, а також  парторгані- 
зацій ф акультетів висловлювалося багато думок, 
пропозицій, критичних зауважень, що, безперечно, 
б удуть  враховані при проведенні загальноінститут
ських звітно-виборних зборів, при подальшій полі- 
тико-організаційній та ідейно-виховній роботі в ко
лективі.

НЕ К А М П А Н ІЙ Щ И Н А ,
А  Щ О Д Е Н Н А  Р О Б О ТА

Наша партгрупа не заслу
ховувала П О  С У Т І З В ІТІВ  Ч Л Є ' 
нів КП РС про дотримання 
статутних вимог та особис
тий внесок у перебудову, 
зокрема комуністів-керівни- 
ків, вона стояла осторонь 
і у  вирішенні кадрових пи
тань, недостатньо впливала 
на поліпш ення навчально- 
івиховного процесу, спря
мованого на підготовку 
майбутнього вчителя фізи
ки...

Із звіту на партзборах 
заступника партгрупорга к 

е ф е дри  методики фізики і 
технічних засобів навчання 
фізико'М атем атичного ф а 
культету І. М . ЛУЧ К ІВ  

*  *  *
С у т т є в и м  недоліком  у ро

боті нашоТ партійної групи 
вважаю недостатній конт
роль за виконанням влас
них рішень. Нерідко збори' 
проходили без широкого 
залучення д о  їх підготовки 
комуністів, мало залучали
ся д о  них і безпартійні...

Із виступу на паотзборах 
партійної групи бібліотеки 
та каф едри фізвиховання 
члена КПРС, завідую чого 
к а ф едрою  фізвиховання 
Л ґ  X. Я Ц ЕН Ю К А .

/  * * *
Наш партійний осередок 

створений порівняно недав
но, всього рік тому. Іноді 
не все задумане партгру- 
поргом  виходило, бо йому, 
як на мене, боакувало д о 
свіду партійної роботи. Вва
жаю за необхідне докорін
но поліпш ити навчання ва
тажків партгруп і партор- 
ганізацій, тоді й будуть во
ни бойовитішими.

Із виступу на партзборах 
партійної групи кафедри 
української літератури ко
муніста, доцента кафедри 
А . Ф . М ЕЛЬ Н И Ч УК .

Партком  інституту вважає 
ці зауваження слушними, 
адж е йдеться про дальш у 
демократизацію партійного 
життя, про гласність у ви
рішенні питань в партійній 
роботі. Як думаємо випра
вляти такі й подібні недо
ліки низових ланок кафедр 
та факультетів? Насамперед 
здійснюватимемо практичні 
заняття, на яких ватажки 
партійних осередків будуть 
обмінюватися досвідом  ро

боти, обговорюватимуть про
блеми, що їх найбільше 
цікавлять. Комуністи підка
зали, що такі семінари кра
ще проводити безпосеред
ньо в тій чи іншій паотгру- 
пі або паоторганізаиії фа
культету. Крім того, будем о 
частіше заслуховувати зві
ти ватажків на засіданнях 
паотбю ро і парткому. Як 
правило, заслуховуватимемо 
двох активістів: того, який 
вм іло організовує роботу, 

.і в якрго щось не ладить
ся. Партійний ком'ітет ін
ституту чітко усвідомив, що 
навчання партгрупоргів та 
секретарів п.арторганізацій 
факультетів, їх становлен
ня —  не кампанійщина, а 
повсякденна наша р о б о та , 

Ф . К О С ТИ Ш И Н . 
Заступник секретаря парт
кому.

З М ІЦ Н Ю Є ТЬ С Я  Н И З О В А  
Л А Н К А

По суті, протягом  двох 
десятиліть наша партійна 
організація поповнилася 
лиш е п'ятьма членами КПРС 
з числа викладацького скла
д у  ф акультету, що нарахо
вує понад сім десят чоловік. 
Як бачимо, в процентном у 
відношенні цифра дуж е мі
зерна. Гадаю, парткому ін
ституту необхідно сприяти 
збільшенню партійного про
шарку не лиш е в нас, але 
й на інших факультетах. 
Лю дей, гідних носити висо
ке ймення комуніста, на 
м узично-педагогічном у не
мало.

Із виступу на партійних 
зборах парторганізації м у
зично-педагогічного ф акуль
тету секретаря партбю ро 
В. П . П О Л ІЩ У К А .

*  *  *

Думаю , назріла необхід
ність удосконалити струк

тур у  партійної групи факу
льтету іноземних мов, ви
вівши з неї комуністів, які 
безпосередньо не працю 
ють на факультеті.

Із виступу на партзборах 
групи ф акультету іноземних 
мов комуніста, доцента 
Б. А . ГР И Ц Ю К А .

- *  *  *

Вношу пропозицію : ство
рити на базі навчально-дос
лідн о го  поля нашого інсти
туту студентський коопера
тив, який би займався ви
рощуванням, збиранням і 
реалізацією різних видів 
городини. Користь від цьо
го була б очевидною , адже 
нині багато сільськогоспо
дарської продукції з нашо
го до слідн о го  поля, попро
сту кажучи, марнується.

Із виступу на зборах
партгрупи каф едр педаго
гіки і методики початково
го навчання, природничих і 
математичних дисциплін, 
теорії музики з методикою 
викладання доцента В. К. 
С Е Л Ь С Ь К О ГО .

і Ж!

Висловлені критичні зау
важення і пропозиції сто
суються не тільки партійних 
осередків факультетів, але 
й парткому. Справді, у на
званих колективах ще мало 
комуністів, хоч тут працює 
багато відданих перебудо
ві лю дей, гідних бути у ря
дах КПРС. З цього питан
ня партком має чітку пози
цію: у  важливій справі не 
може бути як поспішності, 
так і зволікання. Партійне 
поповнення має бути авто
ритетним, активним, внести 
в роботу того чи іншого 
партосередку свіжий стру
мінь. Партком вважає д о 
цільним підтримати пропо
зицію щ одо створення на 
баз’і навчально-дослідного 
поля інституту студентсь
кого кооперативу. Є всі п ід 
стави також створити коо
перативи і на худож ньо- 
графічному, і на музично- 
педагогічном у факультетах, 
і на факультеті іноземних 
мов.

М . К УГУТЯ К . 
Заступник секретаря парт
кому.

О так в суперечках, гост
рих, пристрасних 1 принци
пових, як зафіксовано на 
цьому знімку, проходив не
давно в і нашому інстиУуті 
диспут «Якою  бути сучас
ній ш к о лі!». Й ого учасни
ками б у ли  не лиш е п е да 
гоги нашого вузу, а й 
вчителі Прикарпаття, йш ла 
зацікавлена розмова про 
ш ляхи розвитку народної 
освіти в умовах перебудо
ви, про проблем и, щ о їх 
необхідно р озв’язати ву
зівським |та шкільним ви
кладачам.

На ф о то  нашого гром ад
ського кореспондента В. 
Бобяка (зліва-направо): зав
каф едрою  педагогіки і пси
хології, доцент В. Д . Хрущ , 
доценти В. П . М оскалець 
і О , М . Івасишин, асистен
ти О . С . Рега та В. В. Твар- 
довський продовж ую ть д и 
скусії вже по  закінченні 
диспута .___________________

І Д Е О Л О ГІЯ  перебудови 
—  ідеологія  оновлен

ня —  виробляється нині 
насамперед у  галузях нау
ки, літератури, мистецтва, 
масової інформації, в си
стемі народної освіти то 
що. Придатним  грунтом 
д ля  цього, зокрема, висту
пають школи і вузи.

У  нашому інституті оче
видним фактором такого 
процесу є зміни в струк
турі факультетів, активіза
ція роботи управлінських 
органів парткому і ректо
рату, комсомольсько)! і 
профспілкових організацій, 
студентського сам овряду
вання та інше. Тут харак
терним є виявлення, впро
вадж ення й узагальнення 
д о св іду  po.6o.Tiи інститут
ських п ідрозділів, ф орм  і 
методів поліпш ення навча
льно-виховного процесу 
при зростаючій відповідаль
ності всіх і кожного.

Власне такий напрям 
роботи педвузу в умовах 
перебудови покладає на 
викладачів, надто суспіль
них дисциплін, велику від
повідальність, зобо язу- 
ючи д о  творчого пошуку, 
постійного експеримента
торства. Це особливо по- 
міітно в їх роботі на гума
нітарних факультетах, П ри
міром, члени кафедри ф і
ло со ф ії та наукового ко
мунізму намагаються орга
нізовувати свою роботу 
так, аби не лиш е відчути 
позитивні зміни в психо
ло гії і духовном у житті 
студентів, але й виявити 
свою активну нетерпимість 
до  ф ормалізм у і догм атиз
му в навчально-виховно
му процесі, до  нечітких 
ідейно-теоретичних пози
цій, д о  плутанини в аналізі 
і оцінці, що, на жаль, ще 
зустрічається і в пресі, і в 
лекціях, і в різного роду 
бесідах. Крім того , вони 
докладаю ть немало зусиль, 
аби допом огти іншим ка
ф едрам  спрямувати навча
льний, виховний та ідейно- 
духовний процеси в русло 
сучасних вимог. (На засідан
нях, що нерідко прово
дяться спільно з кафедра
ми історії КПРС, політеко
номії, історії СРСР та

УРСР, саме й народж ую ть
ся нові підходи у правиль
ності інтерпретації ленін
ської концепції соціалізму, 
свіжі форми визначення і 
розкриття закономірностей 
товарного виробництва, 
вартості,, ц іноутворення, 
мовних і національних про
блем, подій м іж народного 
життя тош о.

О днак це лише перші 
кроки. А дж е  бурхливі, не
рідко кардинальні зміни в 
духовном у житті партії і

ко бути марксистом? Вва
жаю, що в час перебудо
ви і кардинальних змін 
суспільства, його різних 
сф ер, марксистом й спра
вді нелегко бути , але праг
нути д о  цього —  вперто, 
принципово й наїполегли- 
во —  треба повсякчас.
А  щоб бути  справжнім 
м арксистом-ленінцем не
обхідно глибоко вивчати 
перш одж ерела. Не можна'' 
миритися з тим, що ви
вчення, скажімо, політеко-

В УЗ  80-х: Ш Л Я Х О М  
П ЕР ЕБ УД О В И -ПОШ УК І 
ВІДПОВІДАЛЬНІСТЬ

нйроду вимагають від ви- 
кладачів-суслільників, яко

мога оперативнішого і адек
ватного реагування в лек
ціях і на семінарських за
няттях, а також діалектич
ного поєднання соціаліс
тичного плю ралізму мис
лення з достовірністю  марк
систсько-ленінської теорії 
та м етодології. Власне в 
колективних творчих пош у
ках педагогів, як на мене, 
й криється ефективність ви
кладання у  вузі суспільних 
дисциплін, глибина роз
криття того  чи іншого су
спільного явища перед сту
дентською  аудиторією.
При цьому, хочу зауважи
ти, демократизація «авча- 
льного процесу в умовах 
гласності і соціалістичного 
плю ралізму немає нічого 
спільного з суб ’єктивістсь
ким волю нтаризмом: «щ о  
хочу, те й розповідаю ». 
С вобода творчого пошуку 
істини не послаблює, а ви
магає підвищ еної відпові
дальності викладачів і ка
ф е др ...

Преса підняла на своїх 
сторінках питання, чи л е г-

номії відбувається без 
серйозного самостійного 
студіювання багатьма сту
дентами «К а піта лу» Карла 
Маркса. Крім того, потріб
но марксистсько-ленінські
полож ення та висновки 
завжди органічно поєдну
вати з сучасністю, життє
вою реальністю, що бдо- 
вально вриваються в про

цес вивчення перш одж е-' 
ред.

О сь один із характерних 
прикладів. Радянський ур яд 
запланував на 1989 р ік  при
ріст виробництва по групі 
« а »  на 2,5, а по групі « б »  
—  на 6,7 гфоцента. Без 

глибокого розуміння сут
ності соціальна! політики 
партії і закону розш ирен
ня відтворення, відкритого 
К. Марксом, цих сміливих, 
правильних і д а ле к о гля д 
них планових завдань сту
дентам переконливо не д о 
несеш. І тому на подібні 
гострі проблеми ■ суспільні 
кафедри мусили б вироби
ти методичні рекомендації, 
якими б творчо користу
вався кожен викладач.

Тут доречно зауважити, 
щ о нині назріла потреба 
посилити м етодичну робо
ту  навчальної частини ін
ституту і каф едр, зокре

ма суспільних. Ц я  пробле
ма, на мою дум ку, є одні
єю з найважливіших в ум о
вах, коли політика пере
будови отримала достатнє 
теоретичне обгрунтування і 
ю ридичне закріплення в 
рішеннях партії.

З досвіду власної р о б о 
ти можу сказати, що п р о 
читати хорош у лекцію  не
легко, але провести хоро
ше семінарське заняття, як 
цього вимагає сьогодення, 
мабуть, щ е важче. Тут 
конче необхідно вдоско- 
налюватии форм и і мето

ди  їх проведення, по
стійно перебувати в твор
чому пошуку. Наприклад, 
викладачі кафедри ф іл о 
соф ії та наукового комуніз
му запропонували такі 
форми семінарів, які само
стійно готую ть самі сту
денти, семінари у  виді 
диспутів, обговорення ре
фератів з їх опонуванням ■ 
та інші. Враховую чи-те, що 
більш ість таких занять ве
дуть  м олоді науковці, які 
спираються на доовід тих 
ву^ів, де  вони вчилися, їм  
необхідно надати відповід
ну допом о гу з урахуван
ням специфіки як вузу, так 
і регіону, де  вони працю 
ють. Зреш тою, і досвідче
н і- педагоги також мусили 
б учитися і переборювати 
звичні стереотипи викла
дання суспільних дисц и п
лін. А  це м ож ливо при 
спільном у творчом у пош у
ку вирішення проблем , при 
високій відповідальності 
кожного за наше завтра. 
Тут конче потрібна гостра 
дискусія, боротьба думок, 
принципова критика недо
ліків з єдиною метою —  
в ім’я соціалізм у, в ім’ я 
народу, в ім’я майбутнього.

В. КРАВЕЦЬ.
Д о ц е нт кафедри ф іл о 
соф ії і наукового кому
нізму.

А Н К Е Т А
Шановний товаришу! 19 жовтня 

1988 року відбудуться загально* 
інститутські звітно-виборні пар
тійні збори. З  метою кращої 
підготовки д о  них і їх  проведен
ня партійний комітет звертається 
д о  колективу інституту з прохан
ням відповісти на питання анке
ти:

1. Чи знайомі Ви з характером 
роботи партійного ком ітету!

—  Так.

—  Н і.

2. Чи берете участь у заходах, 
що проводяться партійним ком і, 
тетом!

—  Так.
—  Н і.

З- Чи с, на Вашу дум ку, зру
шення в перебудові роботи парт
кому, колективу інституту! Якщо 
так, то в чому вонм  проявля
ю ться!

4. Чи визначив партійний ко
мітет свою роль, свої стиль і 
методи роботи в реалізації р е 
ф орм и вищої ш коли!

5. Яка роль секретаря, його 
заступників і членів парткому, а 
також партійного активу в пере
будові. діяльності партійної о р 
ганізації і роботи інституту в ц і
лом у!

6. Щ о, на Вашу дум ку необ. 
хідно зробити парткому інститу
ту, щоб підвищити активність 
кожного члена колективу та ко
муніста зокрема} і досягти кон
кретних результатів в перебудо
в і)

7. Робота кого з членів партій
ного комітету Вас

—  задовольняє
—  не задовольняє...
8. Які Ваші особисті враження 

від звітно-виборних зборів, що 
пройш ли в партгрупах і парторга- 
нізаціях ф акультетів!

9. Як Ви оціню сте роботу пар
тійного ком ітету:

—  задовільно
—  не задовільно.
10. Хто Ви:
—  студент
—  викладач
—  представник навчально-допо

м іж ного персоналу!

Ваші в ідпо віді» п ідкреслені в 
анкеті, а також пропозиції Г за
уваження, опускайте 9 скриньку, 
встановлену у вестибю лі центра
льного корпусу, або подавайте у 
партком чи редакцію  газети «Р а
дянський п е д а го г».
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Активістами й організаторами не на
родж ую ться. З  перших свідомих років 
треба вчити лю д и н у  складній науці і 
мистецтву управління справми колек
тиву І  всього суспільства. Особливо 
важливо виховати ці навички )у май
бутнього спеціаліста. Бо якщ о студент 
не почувається господарем  у  вузі, то 
навряд чи почуватиметься він і  госпо
дарем , прим іром , сере дньої ш коли, 
куди він прийде після закінчення інсти
туту. «Тільки  через послідовний розви
ток демократичних ф о рм , притаманних 
соціалізму, розш ирення самоврядуван
ня можливий наш рух упе ред у  вироб

ництві, науці і техніці, в усіх сферах 
суспільного ж и ття » —  ці слова М . С . 
Горбачова сприймаються як ф о рм ула 
перебудови. О сь чому всебічний розви
то к  студентського самоврядування по 
праву с однією  з основних ланок ве
ликого творчого процесу —  перебудо
ви вищ ої школи.

Багато дум ок, сумнівів, проблем , гі
потез викликає нині ця тема. Том у сьо
го дні ма сторінках «Радянського педа
го га» ми починаємо всебічне обгово
рення дем ократизації студентського 
життя. Право на свою дум ку мають усі: 
і викладачі, і студенти.

Відгукнись 
на д обру 
справу

Здається, небагато часу 
м инуло  відтоді, коли на 
сторінках «Ком сом ол ьс- 
хой правдьі» появилося 
по д е  ІННЯ про перші 
грош ові перекази на ра
х ун о к 708 у  Ф о н д  соціа
льних винаходів д ля  б удів 
ництва центру реабіліта
ц ії воїн інтернаціоналістів, 
)А вж е нині численні тр у 
д о в і колективи, відомі 
майстри мистецтв, чимало 
(студентів, лю дей різних 
проф есій з розумінням від
гук нулися на цю ініціативу.

Ц е  й не дивно, адж е по- 
ранені «а ф га нц і» —  то 
особливий контингент, і 
еони заслуговую ть на п ід 
вищ ену увагу —  не тільки 
м едичну, але й лю дську.

Том у комсомольці на
ш о ї групи днями прове
л и  збори, на яких виріши
ли зібрати грощі і пере
казати їх « а  рахунок 708, 
аби зробити і свій, хай 
і незначний внесок у цю 
д о б р у  справу. А дж е  в на
шому .інституті навчають
ся юнаки, які виконували 
інтернаціональний обов’я
зок в Демокраимній Рес
публіці Афганістан.

О то ж , закликаємо всіх 
студентів  інституту п ідтри 
мати цю ініціативу!

П . Х М ЕЛЬ О В С Ь К И Й , 
С туде н т III курсу історич
ного ф акультету.

Н е без 
Іг- ^  лпоблем

Наш ф акультет ще зов
сім  м олодий. Роботи як у 
викладачів, так і в студен
тів  дуж е багато. І тому ва
ж ливу  роль у  подальш ом у 
житті худож ньо-граф ічного 
-має відіграти студентське 
самоврядування. В ід нас 
самих залежить, яким б у
т и  факультету.

Деякі його підсумки м о- 
зина підбити вже зараз. 
О тж е , що зроблено? За 
ініціативою студентів було 
взято ш ефство над шко
ло ю  - інтернатом у Ворох- 
т і. М и зібрали грощ і і за
купили подарунки д ля  д і
тей. Та найкращим ю да - 
рунком був д л я  них виступ 

ф акультетського камерного 
хору і лялькового театру.

У  період підготовки до 
■сесії студентський деканат 
створив консультпункти, де 
кращі студенти допомага
ли першокурсникам.

М ож на назвати ще бага- 
• то хороших справ: це і

проведення персональних 
виставок студентів, і о ф о р 
млення кімнати самопід
готовки, і участь студентсь
кого деканату в плануван
ні навчального процесу. 
Та, на жаль, трапляю ться 
випадки, коли на шляху 
студентської ініціативи ста
ю ть адміністративні пере
ш коди. Наприклад, щ об 
провести вечір у примі
щенні актового залу на
ш ого факіуліьтетуї, .органі
заторам потрібно було об
бігати не одну інстанцію. 
Д л я  чого ж то ді дали нам 
цей зал? В. M ill

С туде н т II) курсу худож - 
ньо-графічного ф акуль
тету.

С клали свої 'останні іс
пити і розлетілися, хто ку
ди, випускники. Та  згаду
ють добрим  словом на 
факультеті підготовки вчи
телів початкових класів 
Марію  Чиверду, Л ілю  О с- 
тровську, М ирослава Бере
зу, Віру Гаврилю к, Лесю  
Кулик.

Не мислили себе без ак
тивної комсомольської і 
громадської роботи М и
рослав, Віра і Леся, бага
то працювали над собою  
М арія її Л іля , бо розум і
ли : щоб в майбутньому 
виховувати дітей небайду
жими, треба починати з 
себе. Ф о то  В. М ельника.

Сьогодні слдво «сам о
в рядув ання» ста ло  в сту
дентському середовищ і чи 
не 'найчастіше вживаним: 
ми говоримо про самовря
дування, вимагаємо само
врядування, бідкаємося
'відсутністю  самоврядуван
ня. О дн а к  перебудова сту
дентського, вузівського
ж иття відзначається особ
ливою  гостротою . М о ло дь  
ш видко запалюється, вона 
особливо вразлива д о  змін. 
Правда^ несамостійність, 
жертність багатьох студен
тів —  це також, мовити б, 
реальність нинішнього дня.
І невипадково: д уж е  довго 
'робота з м о ло ддю  б у д у 
валася на принципах рег
ламентації: життя студен
тів б у ло  розписано і  за
плановано д о  найменших 
подробиць, коли за їх ко
жен крок відповідав о б о ”  
в’язково той чи інший на
ставник; зе регулярне від
відування занять —  кура
тор, за оцінку на екзаме
ні —  викладач, за порядок 
у гуртож итку —  комен
дант, 'студентський п р о ф 
ком, студрада гуртож итку.

Нині є дві точки зору на 
студентське самовряду
вання. Перша: воно поши
рюється на організацію по- 
б уту і різного р о ду  поза- 
навчальну роботу. Д р уга : 
самоврядування повинне 
охопити всі сф ери життя 
’студентства. Та оскільки 
цей шлях не веде д о  са
мовільності, самоуправства, 
анархії, а д о  підвищення 
відповідальності і студен

тів,, і вихователЗвпвУклада-

чівдо їм разом, п ідкрес
лю це слово «р а зо м », і не
обхідно виробляти ' най
більш  оптимальну на сьо
годні м одель співробітни
цтва. Його ідею в найбільш 
загальному виді можна ви
разити просто: самовря
дування —  це рівноправна 
участь студентів і 'викла
дачів у  вирішенні! пр о 
блеми підготовки учитель
ських кадрів.

чому частину лекцій і прак
тичних можна присвятити 
тим проблемам, які назвуть 
самі студенти. Звісно, про
порції по різних дисц ип
лінах можуть бути різними. 
А  каф едри вже на м о ло д 
ших курсах мусять запро
понувати студентам вибір 
факультативів.

Тепер про найбільш не
звичне, делікатне і, мож
ливо, складне — ■ про оцін -

важ ливе, —  про побут. Як
що господар в гуртож итку
—  студент, то необхідно 
йому надати права госпо
даря. Хлопці й дівчата са
мі повинні вирішувати пи
тання поселення, підсе- 
лення і виселення. І адмі
ністративну роботу в гур 
тож итку виконувати також 
самі. І отримувати за це 
гроші, як одерж ує о б слу
говуючий персонал. П осту-

І ТРУДНОЩІ, І ПРОТИРІЧЧЯ
М ені здається, що най

більш  дискусійна тут час
тина —  навчальна. Поста
вимо питання конкретно: 
чи повинен студент вплива
ти на зміст своєї освіти, 
на якість викладання? На
вчальний план —  це закон, 
і можливість вибору дис
циплін дуж е й дуж е об
межений. О сь тут, либонь, 
перша задача, що її необ
хідно вирішувати: я к з б іл ь - 
шити можливість цього ви
бору? Д р уга  —  що озна
ч а в  самостійна навчальна 
робота? Насамперед вона 
обов’язкова д ля  всіх. Кож
ний етап гранично конкрет
ний. О днак момент пере
вірки знань необхідно пе
ретворити в акт творчий.

Думаю , лекційний курс 
також М9же стати курсом 
пош уку, експерименту, 
відкриття. М абуть, найбіль
ше д ля  нього підходить 
методичний характер,
оглядові і практичні лек
ції, обговорення клю чо-

к у якості лекцій і семіна
рів. Думка про того  чи ін
шого викладача стихійно 
складалася завжди. І глас
ність у цій справі пішла б 
тільки  іна користь. Треба 
сказати і про практику 
зборів. Ми якщо і прово
дим о їх, то, як правйло, 
перед сесією. А  чому не 
запитати студентів про те, 
що дав їм той або інший 
курс, чи б уло  цікаво зай
матися, що вони думають 
про свого викладача? М о 
же, нарешті, провести ан
кетування студентів за ре
зультатами вивчення пред
мета. Гадаю, студентсьма 
думка повинна обов’язко
во братися д о  уваги і на 
щорічних атестаціях викла
дачів, і тим більш е —  при 
переобраннях! Оісь чому 
нам усім необхідно потур
буватися про зміну своєї 
викладацької психології* 
Ж о дн о го  хизування* ж о д
ної високомірності, ж одної 
дем онстрації .власної влади.

І ще про одне, не менш

пово студентське самовря
дування м ож на пош ирити 
і на організаційно-госпо
дарську діяльність в інсти
туті, від наказних взаємин 
переходити д о  договірних.

Студе н ти  повинні брати 
участь у вирішенні таких 
ключових питань вузівсько
го житя, як відрахування з 
інституту, р о зп о діл  та ін
ших.^ Безперечно^ дум ка 
студентського активу вра
ховується і зараз. Проте 
слово адміністрації наба
гато вагоміше. С тудентсь
кий голос мусить перетво
ритися з дорадчо го  у ви
рішальний. Думаю , що й 
цим не вичерпується поле 
діяльно сті студентського 
самоврядування/ Спорт, 
стінна преса, пропагандист
ська і лекційна робота, ку
льтурно-масові заходи мо
жуть будуватися на його 
основі.

Та от; питання: з до п о 
могою! якого механізму 
всю цю роботу можна

привести в дію? Певно, 
варто йти не від складних 
схем, а в ід  реального жит
тя. Бо проблема не в ство
ренні нової організації, а 
в продуктивном у викорис
танні уж е існуючих. У  с ту 
дентській групі все вирі
шує трикутник: комсорг,
староста, лра|фгрулорг. Є  
відповідність їм  на факуль
тетському, і на інститутсь
кому рівнях. А л е  щоб ця 
структура чітко працювала, 
необхідно точно визначити 
сф еру діяльності, ж орстко 
сф ормулю вати структуру 
доручень і, можливо, на
віть обов’язковою ум о
вою зауважити, щоб в о д 
нієї лю дини була лиш е о д 
на справа, але справжня, 
реальна. Д ва — при— чо
тири серйозних доручень
—  прямий шлях д о  різкого 
зниження рівня роботи, до  
організаційного б е зла ддя , 
яке вигідно лінивцям і не
вигідно трудівникам.

Ш видкоплинні студентсь
кі роки. Та їх винятковість 
визначає не ця очевидна і 
постійна характеристика, а 
особливість нашого часу. 
Чи зможе кожен із сьогод
нішніх студентів пишатися 
потім тим, що він був учас
ником глибокої за своєю 
суттю і грандіозною  за 
масштабами роботою  —  
перебудови вищої школи?- 
Звісно, зможе, якщо не 
стане відкладати свою 
участь у  цій справі на 
завтрашній день.

О . Л Е В А Н Д О В С Ь К И Й . 
Голова студентського 
проф ком у, викладач ка- 
ф е др и  фізвиховання.

Пригадуєтеся,, як навес
ні м инулого року між ке
рівництвом нашого ф акуль
тету і студентським акти
вом відбулася зацікавлена 
розмова про розвиток сту
дентського самоврядуван- 

іня. Відразу ж після нара
д и , як кажуть, по «гарячих 
слідах» б уло  поставлено за
питання секретареві коміте
ту  комсомолу ф іло ло гічно 
го ф акультету Ігорю  Сем - 
ківу: скільки комсомольсь
ких груп ф акультету із 34 
сьогодні готові перейти на 
самоврядування? В ідп о 
відь точна і категорична:

— 1 Ж одна!
Парадокс? Поспішність у 

судж енні комсорга? Ні те, 
ні інше. Закономірність, ви
кликана рядом  причин і 
стереотипів, які десятками 
років формувалися в сту
дентському середовищ і і 
(чого гріха таїти) серед ви
кладачів, результат відпо
відних психологічних устано
вок. Спробую  коротко об
грунтувати ситуацію, що 
в,иникла із самоврядуван- - 
ням на ф ілологічном у.

Чи можна вважати са
м оврядування принципово 
новою ф орм ою  і складо
вою формування спеціа
ліста? НН Свідчення цьому
—  студентські загони і 
осінні сільгоспроботи, гро-

ЛввіР’я т т я  виховувати
мадські деканати, гром ад
ське наставництво тощо.

Кому і якою мірою воно 
вигідне? Викладачам —  без
сумнівно, студентам... Ось 
тут і сл ід  звернутися до  
студентства, дізнатися його 
думку, визначити ступінь 
готовності д о  переходу на 
самоврядування, не' забува
ючи. про діалектику 'з в ’яз
ку між правами і обов’яз
ками.

Є сф ера діяльності в у 
зу, стосовно якої студент 
має і повинен мати ухва
льний голос, одначе в ря
ді випадків (і перш за все 
тих, що стосуються плану
вання та організації навча
льного процесу, м оделі 
спеціалістів і т. д .) цей го
лос мусить мати, очевид
но, дорадчий характер.

О дн е  із найболючіших 
і найскладніших питань — - 
лідерство ф орм альне і 
фактичне. Ц е  ж стосується 
оцінки викладача очима 
студента (д е  гарантія, що 
принципові, вимогливі ви
кладачі не отримають нега
тивної оцінки і навпаки?).

Нехай із  деяким  пере
більшенням, але існують 
підстави стверджувати, що 
на сьогодні викладач і сту
дент —  дві протилеж но д і
ючі сили: викладач прагне 
вкласти у студента макси
мум знань, а студент всіма 
відомими і невідомими ви
кладачеві прийомами та 
засобами чинить йому своє
рідний опір. З перш ого ве
ресня вчорашній абітурієнт 
раз і назавжди забуває про 
те, що він вступив у  вуз 
добровільно, витримав кон
курс, що не було  такого 
ви ду гром адської роботи, 
такого жанру сам одіяльно
сті, у яких в і ' Н  би до  вступу 
не брав участі майже на 
проф есійном у рівні. Най
складніше і в ідеалі баче
не тут полягає в тому, щоб 
перебудувати психологію 
студента і викладача на рів
ноцінне партнерство, при 
якому о д «а  сторона ділиться 
набутими знаннями і досві- , 
дом , інша —  набуває їх 
свідомо, цілеспрямовано і 
творчо.

Система громадських д о 

ручень студента у тому ви
гляді, як вона Існує сьо
годні, не витримує ніякої 
критики (навіть смішно го
ворити про доручення ти
пу «відповідальний за сан-' 
стан а уди то р ії» та інші). 
Практично лиш е кожен 
четівертий-іп’ятий студент 
має варте на увагу д о р у 
чення, решта —  таких д о 
ручень не мали і мати осо

бливо не бажають.
Щ е одна проблема, з 

якою ми зіткнулися в ситуа
ції запровадження сам овр я
дування. Ц е  —  організація 

соціалістичного змагання 
на ф акультеті, чимало 
заздалегідь («запрограмо
ваних показників» (успіш 
ність, відсів студентів то 
щ о . Звідси: проблема са
моврядування не може ви
рішуватися «зверху», вона 
має стати предметом  все
бічного обговорення І по
треби «зни зу», викристалі
зуватися у відповідних ф о р 
мах, можливо, rta перш о
му етапі —  не тотально, а 
вибірково, експерименталь
но. А ле  одне абсолю тно яс-

но: свого часу П ерікл влуч
мо сказав: «Щ о б  навчити; 
ся управляти,' /потрібно.:.:, 
управляти. Помилки? Тх д о -, 
пускають навіть боги!».

І останнє. В інститу
ті деякі питання потрібно 
«поставити з голови на 
ноги». Хіба це нормально, 
що найбільше новяаль'.не* • 
психологічме і громадське 
навантаження припадає на 
студентів молодш их курсів, 
часто вчорашніх учнів? А  
студенти четвертого —  п ’я
того курсів, завтрашні спе
ціалісти, «запрограм овані» 
нерідко на мінімальне на
вантаження, уже не кажу
чи про їхню пасивність у 
громадському житті.

Історія дала  нам чимало 
яскравих прикладів само
врядування. Згадаймо хоча 
б систему А . Макаренка 
або безцінний досвід  В. 
СухомлинськОго. Нам сьо
годні легш е, бо в нашому
р о з п о р я д ж е н н і---- Д О І С В І Д
(як чужий, так і власний), 
але нам сьогодні і важче 
хоча б з о гля ду  на питан
ня, поставлені вище. То ж  • 
давайте шукати, спереча
тися, висловлювати пропо
зиції, щоб дійти спільного 
висновку!

С . Г А Н Д З Ю К .
Заступник декана ф іл о 
логічного факультету,
доцент.
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Хто не знає, щ о  край 
наш піснями славиться!! 
Передаю ть їх батьки д і 
тям, д ід и — онукам. | пере
ходять ті нетлінні народні 
ш едеври з покоління в 
покоління.

Отак, либонь, з неньчи
них колисанок почалася 
лю бов д о  чистих дж ерел 
народної творчості і в 
Оксани ■ Хабайлюк. На
віть нині, навчаючись у на
шому Інституті на др уго м у 

курсі ф ілологічно го  ф акуль
тету, при всій своїй зайня
тості Оксана б е р е  участь 
у  худож ній самодіяльності 
р ідного  села Гаврилівни 
Надвірнянського району.

На знімку: Оксана Хабай
люк.

Ф о то  В. Мельника,

Е К О Л О ГІЯ : К У Л Ь ТУ Р А  І Д У Х О В Н ІС ТЬ .

Стрункі берези, небо сине, 
Твій п о гля д , милий

і ясний... 
Ц е  все б у ло  в якійсь країні, 
А л е  не  знаю *  в ркій.

Ф о то е тю д  В. ІВ А Н И Ч У К А .

боті вітають йюгої і  юві
леєм бажають щастя, ра
дості, всіляких гараздів і.... 
здоров’я. Та здо ро в’я  у  ньо
го відмінне. Щ о б.перекона
тися в цьому, достатньо хо
ча б  раз пробігти на лижах 
п о р я д  з ним на знамениті 
П ’ятихатки у Ворохті.

Тож . ш видкої лиж ні Вам, 
Ярославе Антоновичу, і 
завж ди д о б р о го  настрою , 
щ асливого довголіття!

Колектив (кафедри 
фізичного виховання.

Вітаємо! Оголошення
Більше тридцяти  , років 

працює в нашому інститу
ті Ярослав Антонович Валь-, 
ко. Починав він тут свою 
р о б о ту  з посади лаборан
та каф едри фізичного ви
ховання, а тепер ї ї  стар
ший викладач. У  день 
ш істдесятиріччя Ярослава 
Антоновича, щ о *минас ци
ми дням и, товариші яо  ро

Кож ного четверга у 
приміщенні редакції га
зети «Радянський педа
го г»  [аудиторія №  209, 
щ о в центральном у к о р 
п усі) , відбуватимуться 
заняття літературно ї сту
д ії, яку веде поет С те 
пан Пуш ик. Початок to 
18-ій годині.
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